24.03 klasa 5
[bookmark: _GoBack]Temat: Oznaczanie spółgłosek dźwięcznych i bezdźwięcznych.
1. Przypomnienie informacji o głoskach – notatkę proszę wpisać do zeszytu.

Wszystkie samogłoski są dźwięczne.
Spółgłoski dźwięczne to: b, d, dz, dź, dż, g, w, z, ź, ż/rz, j, ł, l, m, n, r.
Spółgłoski bezdźwięczne to: p,t, c, ć, cz, k, t, s, ś, sz.ch/h.

Uwaga!
W języku polskim mogą występują  różnice między wymową a zapisem wyrazów. 
Czasem spółgłoski dźwięczne wymawiamy bezdźwięcznie na końcu lub w środku wyrazów, np.: sad – (s,a,t),  ławka – (ł,a,f,k,a).
Niekiedy spółgłoski bezdźwięczne w sąsiedztwie spółgłosek dźwięcznych wymawiamy dźwięcznie, np.: jakże – (j,a,g,ż,e), także – (t,a,g,ż,e)

2.  Ćw. 1. Uzasadnij pisownię podanych wyrazów, dopisując odpowiednie formy danego wyrazu lub wyrazy pokrewne.
Wzór: pieniądz – pieniądze
mąż - ……………………………………………………
babka - ………………………………………………..
śpiew - ………………………………………………..
raz - …………………………………………………….
kurz - ………………………………………………….
pociąg - ………………………………………………
samochód - ……………………………………….
łyżka - ……………………………………………….
wieloryb - …………………………………………
3. Zrób w zeszycie zad. 4. str. 217 – niebieska książka

Uwaga! 
Obydwa zrobione zadania  proszę przesłać mi na Messengerze ( zdjęcia z zeszytu) dziś  do godziny 16.


